
1/43

21. února 2023

Souhrn událostí v Sýrii a na Blízkém východě k 20.
únoru 2023 – ANNA NEWS

anna-news.info/svodka-sobytij-v-sirii-i-na-blizhnem-vostoke-za-20-fevralya-2023-g

Souhrn událostí v Sýrii a na Blízkém východě za 20. února 2023

21.02.2023 06:01:28    Vilém Franz

97 0 0

 

Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.
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Syrský prezident Bašár al-Asad uskutečnil svou první oficiální

návštěvu sultanátu Omán a setkal se se sultánem Haythamem bin

Tarekem, uvedla Asadova kancelář.

"Asad podnikl pracovní cestu do sultanátu Omán a setkal se se

sultánem," uvedl úřad.

Během setkání Asad poděkoval ománskému sultánovi za jeho

solidaritu a za zaslání humanitární pomoci do Sýrie po zemětřesení.

Kromě toho strany vedly rozhovory, během nichž jednaly o

bilaterálních vztazích a nejnovějším vývoji ve světě a regionu.

Ománský ministr zahraničí Badra bin Hamada al-Busaidi navštívil

Damašek několikrát na oficiální návštěvě. Šéf ministerstva zahraničí

Ománu pak uvedl, že sultanát počítá s obnovením vztahů mezi Sýrií a

arabským světem s přihlédnutím k minulým chybám.

V roce 2020 bylo znovuotevřeno velvyslanectví Ománu v Damašku.

Omán je čtvrtou zemí, kterou Asad navštívil od začátku konfliktu v

Sýrii v roce 2011. Dříve syrský prezident cestoval do Ruska, Íránu a

Spojených arabských emirátů.

Watch Video At: https://youtu.be/78vznSJq46o

https://youtu.be/78vznSJq46o
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Watch Video At: https://youtu.be/MEnWT-EwkNU

Saúdskoarabský ministr zahraničí princ Faisal bin Farhan Al Saud

řekl na Mnichovském bezpečnostním fóru, že v arabském světě se

začal formovat konsenzus, že nemá smysl izolovat Sýrii, že dialog s

Damaškem je v určitém okamžiku potřeba a že arabské země

potřebují nové přístup k Sýrii.

Watch Video At: https://youtu.be/Yt1acncUcSE

https://youtu.be/MEnWT-EwkNU
https://youtu.be/Yt1acncUcSE
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Západní země by měly zrušit sankce, které uvalily na Sýrii, aby

usnadnily proces odstraňování následků ničivého zemětřesení. Jak

informovala agentura Sana, v pondělí to oznámil ministr pro bydlení

a veřejné práce republiky Suheil Mohammed Abdel Latif.

"Z morálního hlediska je to to nejmenší, co mohou evropské země

udělat v podmínkách katastrofy, která postihla syrský lid," zdůraznil.

Podle ministra „platná omezení vůči Sýrii ovlivňují všechna odvětví

hospodářství a brání rekonstrukčním pracím“. "Částečné zrušení

sankcí problém nevyřeší, ekonomická blokáda musí být zcela

ukončena," řekl Abdel Latif.

Ministr citoval údaje, podle kterých syrské úřady po katastrofě

provedly technickou kontrolu 22 tisíc budov a staveb v Latakii, 13

tisíc v Aleppu a 7,2 tisíce v Hamá. "Bylo to provedeno s cílem

identifikovat budovy nebezpečné pro život a evakuovat odtud

obyvatele," vysvětlil. Podle Abdela Latifa bylo nyní ve třech

provinciích postižených zemětřesením vytvořeno více než 250

středisek dočasného pobytu pro občany, kteří zůstali bez domova.

"Dalších 300 montovaných domů bude instalováno v nejbližších

dnech," řekl. Jak ministr poznamenal, jeho oddělení nyní pracuje na

identifikaci lokalit na předměstích Aleppa a Latakie, které poslouží

pro urychlený rozvoj.

Egyptská loď s 500 tunami humanitární pomoci dorazila do přístavu

Latakia, aby podpořila úsilí o překonání následků zemětřesení a

poskytla pomoc obětem.

Chargé d'affaires egyptské ambasády v Damašku Mahmúd Omar v

rozhovoru s korespondentem SANA uvedl, že jde o druhou

humanitární zásilku doručenou syrskému lidu přes přístav Latakia,

obsahuje asi 500 tun zdravotnického materiálu, potravin a zákl.

potřeby. Náklad bude předán Syrské společnosti Červeného

půlměsíce k distribuci v oblastech zasažených zemětřesením.
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Omar si všiml síly historického vztahu mezi Egyptem a Sýrií a

hluboce zakořeněných bratrských vazeb mezi jejich národy. Zároveň

zdůraznil, že tato pomoc nebude v rámci uspokojování potřeb obětí

poslední.

Na mezinárodních letištích Damašek a Latakia přistála čtyři letadla s

humanitární pomocí pro oběti zemětřesení, kterou poskytla Světová

zdravotnická organizace, Spojené arabské emiráty a sultanát Omán.

Uvádí se, že dodávali léky, vybavení pro nemocnice, jídlo a přikrývky

pro oběti zemětřesení.

Vzdělávací a metodické centrum pro vojensko-vlasteneckou výchovu

mládeže „Avangard“ spolu s vojenským personálem Centra pro

usmíření válčících stran předalo více než sedm tun pomoci

obyvatelům syrské provincie Latakia postižené tzv. zemětřesení.

Oznámilo to ministerstvo obrany Ruské federace.

„Ředitelka Vzdělávacího a metodického centra Avangard pro

vojensko-vlasteneckou výchovu mládeže „Avangard“ Daria Borisova

spolu s příslušníky Ruského centra pro usmíření válčících stran v

Sýrii předali více než sedm tun humanitární pomoci z Rusko

obyvatelům osad v syrské provincii Latakia postižené zemětřesením,“

stojí ve zprávě.

Je třeba poznamenat, že Borisová také předala pomoc shromážděnou

obyvateli Moskvy a moskevského regionu, kteří přinesli základní věci

do sběrného místa organizovaného velvyslanectvím Syrské arabské

republiky v Rusku.

Oddělení upřesnilo, že obyvatelům postižených oblastí byly předány

léky, dezinfekční prostředky, potřeby osobní hygieny, dětská výživa,

plenky, pitná voda, individuální příděly stravy, teplé oblečení,

přikrývky, mikrovlnné trouby a elektrické vařiče. 



6/43

Dva letouny Il-76 Ministerstva pro mimořádné situace Ruské

federace dodaly Sýrii humanitární pomoc, uvedla agentura TASS v

tiskové službě ministerstva.

„Dva speciální letouny Il-76 ruského ministerstva pro mimořádné

situace dodaly syrské republice humanitární pomoc. Náklad

zahrnoval jídlo, základní potřeby, přikrývky, polštáře a osobní

hygienické potřeby,“ uvedlo ministerstvo. Celkem během

humanitární operace dodalo ministerstvo pro mimořádné situace

Sýrii 336 tun pomoci.

Pákistánské letadlo přepravující 4 tuny zdravotnického materiálu a

potravin pro oběti zemětřesení.

Watch Video At: https://youtu.be/5qm5nARBIw4

V několika syrských městech zemřelo v pondělí při zemětřesení pět

lidí. Informují o tom arabské televizní stanice.

Podle televizní stanice Al Arabiya zemřeli čtyři lidé v panice a

tlačenici, která vznikla během otřesů ve městech Aleppo a Tartus.

Další žena podle Sky News Arabia zemřela ve městě Latakia, které se

nachází na pobřeží Středozemního moře.

https://youtu.be/5qm5nARBIw4
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Podle Al Arabiya někteří z mrtvých zemřeli na infarkt během prvních

následných otřesů. Televizní kanál informuje i o případech, kdy lidé

vyskakovali z oken domů ze strachu, aby nebyli zasypáni sutinami,

kdyby se budova zřítila.

O obětech přicházejí protichůdné a rozptýlené informace. Sky News

Arabia tedy poskytuje údaje o více než 100 zraněných v Latakii.

Televizní stanice Al Hadath informuje o 470 obětech zemětřesení na

celém syrském území, a to jak v oblastech kontrolovaných

centrálními úřady, tak v oblastech, kde působí opozice.

Údaje zástupců oficiálních orgánů při této příležitosti nejsou

uvedeny.

Generální ředitel Národního seismického centra Raed Ahmed již

dříve oznámil zemětřesení o síle 6,4 stupně v tureckém regionu

Iskenderun, který se nachází 52 km západně od Idlibu. Zdroj podle

něj ležel v hloubce 21 km. Seismolog potvrdil SANA, že otřesy jsou

jedním z následných otřesů po zemětřesení ze 6. února.

Několik domů se zřítilo v Aleppu na severu Sýrie kvůli silným

otřesům způsobeným zemětřesením v sousedním Turecku.

Televiznímu kanálu Al Ekhbariya to oznámil vedoucí lékař

nemocnice Ar-Razi.

"Lékařskou péči potřebovalo 47 obyvatel, kteří utrpěli modřiny a

odřeniny od padajících kamenů, jsou pacienti se zlomeninami," řekl.

"Nikdo nepotřeboval hospitalizaci, do nemocnice se přihlásili

většinou lidé, kteří byli v šoku." Podle lékaře došlo na řadě míst k

tlačenici, kdy lidé ve strachu vybíhali do ulic.

Velitel hasičů z Latakie řekl Al Mayadeen, že ve městě na pobřeží

Středozemního moře nejsou žádné známky kolapsu. "Žádná z budov

nebyla poškozena," řekl. Podobné informace přišly z Homs a Tartus.
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Šéf městské rady Hamá Mukhtar Khaurani v prohlášení pro agenturu

SANA popřel zvěsti o zkáze, které se objevily na sociálních sítích.

"Otřesy byly cítit, ale nebyly způsobeny žádné materiální škody,

všechny budovy a stavby v Hamá jsou nedotčené," řekl.

Několik lidí bylo zraněno v syrském městě Al-Atarib, které se nachází

v provincii Aleppo na severu země. Informovala o tom televizní

stanice Al-Džazíra.

V důsledku dnešních zemětřesení, jejichž epicentrum bylo v Turecku,

jsou podle něj zranění. Navíc se hlásí o obyvatelích města,

zachycených pod troskami zřícených budov.

Zemětřesení také způsobilo zřícení řady budov v Genderes a Azaz na

severu Sýrie při zemětřesení a uvedlo, že existují výzvy, aby týmy

civilní obrany okamžitě vyrazily do Genderes.

Watch Video At: https://youtu.be/XRxItU-x2tI

Oblasti nekontrolované vládou v severní Sýrii: 130 zraněných při

dvou nových zemětřesení.

https://youtu.be/XRxItU-x2tI
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Watch Video At: https://youtu.be/IVzhGb-aec8

IZRAEL

Rada bezpečnosti OSN zdůraznila, že plány Izraele na rozšíření osad

na palestinských územích ohrožují životaschopnost dvoustátního

řešení. Uvádí to prohlášení, které v pondělí zveřejnil hlavní orgán

světové organizace.

Dokument bere na vědomí plný závazek k řešení dvou států, ve

kterém budou Izrael a Palestina žít „v míru s bezpečnými a uznanými

hranicemi v rámci mezinárodního práva a příslušných rezolucí Rady

bezpečnosti OSN“. "Rada bezpečnosti OSN vyjadřuje své hluboké

znepokojení a zděšení nad oznámením z 12. února o rozšíření osad a

'legalizaci' osadních míst," stojí v prohlášení. "Rada bezpečnosti

znovu opakuje, že pokračující osidlovací aktivity Izraele ohrožují

životaschopnost dvoustátního řešení v rámci hranic z roku 1967."

Členské státy poznamenaly, že je důležité, aby všechny strany plnily

své mezinárodní závazky a zdržely se jednostranných opatření, která

podkopávají mír, včetně rozšiřování osad a konfiskace palestinských

území.

https://youtu.be/IVzhGb-aec8
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Rada bezpečnosti OSN navíc „odsuzuje jakékoli násilné činy proti

civilistům, včetně teroristických útoků“. Prohlášení vyzvalo všechny

strany, aby „zachovaly klid a zdržely se provokativních akcí“ a

související rétoriky.

Rada bezpečnosti OSN také zdůraznila důležitost zachování

historického status quo jeruzalémských svatých míst. 

Izrael považuje za jednostranné prohlášení Rady bezpečnosti OSN,

která vyjádřila znepokojení nad plány na rozšíření izraelských osad

na západním břehu Jordánu. Oznámil to v pondělí premiér

židovského státu Benjamin Netanjahu.

„Rada bezpečnosti OSN vydala jednostranné prohlášení, které popírá

práva Židů žít v naší historické vlasti, nezmiňuje se o palestinském

teroristickém útoku v Jeruzalémě, který zabil 10 izraelských civilistů,

ignoruje groteskní politiku palestinské samosprávy dotovat zabíjení.

Židů a bagatelizuje zlou povahu antisemitismu, který vedl k masakru

milionů lidí,“ uvedl Netanjahu v prohlášení zveřejněném jeho

úřadem.

Podle izraelského premiéra se toto prohlášení Rady bezpečnosti OSN

„nemělo nikdy objevit a Spojené státy se k němu nikdy neměly

připojit“.

Dříve v pondělí vydala Rada bezpečnosti OSN prohlášení, ve kterém

zdůraznila, že plány Izraele na rozšíření osad na palestinských

územích ohrožují životaschopnost dvoustátního řešení. Dokument

konstatuje plný závazek k takovému řešení, ve kterém budou Izrael a

Palestina žít „v míru s bezpečnými a uznanými hranicemi v rámci

mezinárodního práva a příslušných rezolucí Rady bezpečnosti OSN“.

Rada bezpečnosti OSN navíc odsoudila „jakékoli násilné činy proti

civilistům, včetně teroristických útoků“. Prohlášení vyzvalo všechny

strany, aby „zachovaly klid a zdržely se provokativních akcí“ a

související rétoriky. Rada bezpečnosti OSN také zdůraznila důležitost

zachování historického status quo jeruzalémských svatých míst.
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Pokračující budování izraelských osad na Západním břehu Jordánu

je považováno za jednu z hlavních překážek k vyřešení desetiletí

trvajícího sporu mezi Palestinci a Izraelem. V prosinci 2016 přijala

Rada bezpečnosti OSN rezoluci 2334 požadující, aby Izrael okamžitě

zastavil osidlování okupovaných palestinských území. Izrael poté

prohlásil, že nebude dodržovat ustanovení tohoto dokumentu.

Zástupci Izraele a Palestiny už téměř dva měsíce tajně vyjednávají o

deeskalaci rostoucího napětí na Západním břehu Jordánu. Oznámil

to v pondělí portál Axios s odvoláním na zdroje.

Palestinská strana podle nich předala prostřednictvím americké

administrativy vládě izraelského premiéra Benjamina Netanjahua

zprávu o touze s ním spolupracovat. Netanjahu nabídku přijal a

pověřil šéfa izraelské Národní bezpečnostní rady Tzachi Hanegbiho,

aby vedl tajná jednání s Palestinou. Z palestinské strany diskusi

moderoval ministr pro občanské záležitosti Hussein Al-Sheikh. Měli

několik telefonických rozhovorů a také se osobně setkali,

poznamenává portál.

Khanegbi potvrdil skutečnost jednání s palestinskou stranou.

„Proběhly rozhovory s Američany a také s námi o vytvoření jakéhosi

nového prostředí zastavením jednostranných akcí, které byly

podniknuty v posledních měsících. Jsme na to připraveni, “cituje ho

Axios. "Je tu prostor pro dialog s Palestinci a doufám, že brzy začne,"

dodal Khanegbi.

Šéf Národní bezpečnostní rady poznamenal, že Izrael požádal

Palestinu, aby zastavila kroky související s právními postupy u

Mezinárodního soudního dvora. Ramalláh zase požadoval, aby Tel

Aviv upustil od jednostranných opatření, jako jsou vpády do

palestinských měst.

Poslední schůzka mezi al-Sheikhem a Khanegbi se uskutečnila

nedávno, vedlo ke zrušení rezoluce odsuzující kroky Izraele na

zintenzivnění výstavby a rozvoje osad na Západním břehu Jordánu k
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hlasování v Radě bezpečnosti OSN, uvádí portál. Jeho zdroje zároveň

poznamenávají, že tato tajná jednání jsou důležitá pro udržení

otevřených komunikačních kanálů. 

Izraelský Kneset (parlament) schválil v prvním čtení vysoce

postavený zákon o reformě soudnictví, který by vládnoucí koalici

umožnil kontrolu nad výborem pro jmenování soudců Nejvyššího

soudu, uvedl Times of Israel.

Návrh zákona rovněž omezuje použití soudního přezkumu

základních zákonů Nejvyšším soudem.

Prezident Izraele řekl, že země je na pokraji kolapsu.

Pro přijetí podle deníku hlasovalo 63 poslanců, 47 bylo proti a nikdo

se nezdržel. Druhé a třetí čtení návrhu zákona se očekává na konci

března, poznamenává deník.

Watch Video At: https://youtu.be/TwmzslU5IRk

V pondělí se v Jeruzalémě konají masové protesty izraelské opozice

proti projektu reformy soudnictví, uvádí státní televize Kan.

https://youtu.be/TwmzslU5IRk
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Největší shromáždění se podle ní v těchto hodinách koná v okolí

budovy Knesetu (zemského parlamentu), kde se očekává zahájení

parlamentních debat o první části reformy soudnictví. Podle

policejních odhadů citovaných Kanem se demonstrace shromáždila

asi 20 000 účastníků.

Kromě toho se tisíce demonstrantů během těchto hodin pohybují po

jiných ulicích Jeruzaléma, na silnicích města jsou vážné dopravní

zácpy, pravidelně dochází ke střetům mezi řidiči a demonstranty,

uvádí Kan. Do města masově přijíždějí demonstranti z Tel Avivu az

centrálních oblastí země, kde je opozice nejsilnější, vlaky směrem na

Jeruzalém jsou zaplněny do posledního místa.

Oddělené skupiny opozičníků se dopoledne pokusily zablokovat

domy některých poslanců vládní koalice a zabránit jim v odchodu do

Knesetu na jednání. Premiér Benjamin Netanjahu později jednání

opozice odsoudil a zdůraznil, že takové chování není v duchu

demokracie, uvádí Kan.

Masové protesty opozice proti Netanjahuovu kabinetu, který složil

přísahu na konci loňského roku, probíhají od začátku ledna.

Důvodem protestů byl návrh reformy soudnictví navržený novou

vládou, který zahrnuje zejména omezení pravomocí Nejvyššího

soudu a poskytnutí kontroly nad výběrem soudců kabinetu ministrů.

Podle opozice tato reforma podkopává demokratické základy státu.

Netanjahu trvá na tom, že jeho vláda vznikla po demokratických

volbách a bude plnit program, pro který hlasovala většina voličů,

navzdory konfrontační rétorice opozice. 
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Watch Video At: https://youtu.be/ZzDNs1TWy7U

Watch Video At: https://youtu.be/A_aDSAdOYZY

Demonstranti proti reformě soudnictví v Izraeli v pondělí ráno

zablokovali domy několika poslanců ve snaze zabránit jim dostat se

do parlamentu (Knesset) k projednání v prvním čtení zákona o

jmenování soudců, uvedla izraelská média.

https://youtu.be/ZzDNs1TWy7U
https://youtu.be/A_aDSAdOYZY
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Několik desítek demonstrantů zablokovalo vchod do domu předsedy

legislativní komise Knesetu Simchy Rothmana, poslance ze strany

Náboženský sionismus, podle listu The Times of Israel. Aktivisté také

zablokovali dům poslance z vládní strany Likud Tali Gotlib, který je

aktivním zastáncem reformy soudnictví. Demonstranti zejména

zabránili Gottliebové, aby vzala její autistickou dceru do školy.

Watch Video At: https://youtu.be/7oo7zaznIoI

Podle publikace policie zadržela několik demonstrantů v různých

oblastech.

Izraelský premiér Benjamin Netanjahu protesty odsoudil a chování

aktivistů označil za „nezákonné“.

„Když demonstranti brání členům veřejnosti přicházet a volit v

Knesetu a přinášejí utrpení dívce s autismem, demonstranti, kteří

sami mluví o demokracii, vedou k porušování demokratických

principů, když připravují členy veřejnosti o možnost uplatnit

základní demokratické právo volit,“ uvedl premiér ve svém oficiálním

telegramovém kanálu.

https://youtu.be/7oo7zaznIoI
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Opoziční vůdce Yair Lapid, který je ostře proti reformě soudnictví,

také odsoudil chování demonstrantů navzdory silné podpoře

protestů z minulého týdne.

„Důrazně odsuzuji obléhání domu náměstkyně Tali Gottliebové,

matky dívky se speciálními potřebami, a to, že jí nebylo dovoleno

vodit dceru do školy. Toto není naše cesta. Toto není cesta protestu.

Posílám sílu Tali a objímám její dceru,“ napsal Lapid na Twitteru.

Měnový výbor Izraelské banky zvýšil úrokovou sazbu o 0,5 % na 4,25

%. Jde o osmé zvýšení sazeb regulátorem od dubna 2022 a třetí v

řadě o 0,5 % zvýšení. Informuje o tom portál Globes.

„Rozhodnutí měnového výboru Bank of Israel zvýšit sazbu o 0,5 %,

přestože americká centrální banka na svém posledním zasedání

zvýšila sazbu pouze o 0,25 %, bylo možné díky pokračujícímu

silnému růstu izraelského HDP. který poskytuje prostor pro

manévrování. Měnový výbor se obává, že inflace zapouští kořeny a

bude obtížné ji zpomalit.

Izraelská banka uvedla, že „existuje silná ekonomická aktivita

doprovázená napjatým trhem práce a rostoucí inflací“.

„Výbor se proto rozhodl v procesu zvyšování úrokové sazby

pokračovat. … Inflace za předchozích 12 měsíců překračuje horní

hranici cíle, překračuje ji na široké škále složek a dosahuje 5,4 %.

Inflační očekávání pro všechny parametry jsou v cílovém rozmezí,“

uvedl regulátor v prohlášení.

Střety mezi Palestinci a policií v Jeruzalémě.
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Watch Video At: https://youtu.be/QUWkES41Qgc

20 lidí bylo zraněno při střetech s IDF v Nábulusu.

Watch Video At: https://youtu.be/tjgKmBGBIVI

Otřesy po zemětřesení, ke kterému došlo v pondělí večer v Turecku,

bylo cítit v Izraeli. Informovalo o tom velení týlu izraelské armády.

"Zemětřesení bylo cítit dnes v noci <...> kolem 19:00 (20:00

moskevského času)," uvedlo velení v prohlášení.

https://youtu.be/QUWkES41Qgc
https://youtu.be/tjgKmBGBIVI
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Podle státního vysílání Kan otřesy pocítili obyvatelé severních a

středních oblastí země. Nebyly hlášeny žádné materiální škody ani

oběti.

ÍRÁN

Teherán a Peking brzy začnou provádět bilaterální dohody o

hospodářské spolupráci podepsané během návštěvy íránského

prezidenta Ebrahima Raisiho v Číně. Oznámil to v pondělí náměstek

ministra obchodu, průmyslu a dolů, šéf organizace pro rozvoj

obchodu Íránu Alireza Peymanpak.

"Realizace dohod začne během příštích dvou měsíců," citoval ho

Tasnim. "V automobilovém průmyslu vypracují íránské a čínské

společnosti během tohoto období podrobný plán společné výroby."

Čínská strana podle něj „přenáší technologie do Íránu v

automobilovém průmyslu, aby zlepšila kvalitu produktů a efektivitu

výroby“.

"Podrobnosti dohod uzavřených v ČLR nejsou zveřejněny, vzhledem

k tomu, že jim Západ věnuje velkou pozornost," řekl. — Západ se

snaží zabránit íránským společnostem ve vstupu na mezinárodní trh

a vytvářet jim problémy. Proto je nutné o dohodách hovořit až po

jejich realizaci.“

Bývalý íránský velvyslanec v Číně Javad Mansouri věří, že objem

obchodu mezi těmito dvěma zeměmi může během jednoho nebo

dvou let vzrůst v hodnotovém vyjádření až na 40 miliard dolarů a za

4–5 let – až na 50– 60 miliard ročně.

Během Raisiho návštěvy Pekingu ve dnech 14. až 16. února Čína a

Írán podepsaly 20 memorand o porozumění a 19 smluv a dohod v

hodnotě 3,5 miliardy dolarů. 

Zástupci Mezinárodní agentury pro atomovou energii (MAAE),

vědomi si publikací, které se objevily v médiích ohledně úrovně

obohacování uranu v jaderných zařízeních v Íránu, jednají s úřady
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této země o výsledcích kontroly provedené odborníky z organizace

minulý týden. Uvádí se to ve zprávě agentury zveřejněné na její

Twitterové stránce.

„MAAE si je vědoma toho, že se v médiích objevují zprávy o úrovních

obohacování uranu v Íránu. Šéf agentury Rafael Grossi říká, že

MAAE jedná s Íránem o výsledcích nedávných ověřovacích aktivit.

Na základě jejích výsledků předá potřebné informace Nejvyšší radě,“

píše se v publikaci organizace.

Írán považuje za zkreslení skutečnosti zprávy některých médií, že

Islámská republika údajně dosáhla stupně obohacení uranu na 84 %.

V pondělí to uvedl oficiální zástupce Íránské organizace pro

atomovou energii Behruz Kamalvandi v komentáři ke zveřejnění

agentury Bloomberg.

"Zveřejněné zprávy jsou výmysly a překrucování faktů," řekl v

rozhovoru pro ISNA. — Existence částic s vysokým stupněm

obohacení je přirozeným jevem v každém z procesů obohacování.

Například v procesu obohacování uranu až na 20 % je pozorována

[přítomnost částic uranu se stupněm obohacení až] 47 % a v procesu

získávání uranu na úrovni 60 % je pozorován uran s. je také

pozorováno vyšší obohacení.

Podle něj „Írán ještě nezkusil obohacovat [uran] nad 60 %.

V neděli Bloomberg s odkazem na zdroje uvedl, že inspektoři z

Mezinárodní agentury pro atomovou energii po kontrole z minulého

týdne zjistili, že Írán obdržel uran obohacený až na 84 %. 
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Watch Video At: https://youtu.be/4vSltzHV-qs

Írán očekává, že se Mezinárodní agentura pro atomovou energii

(MAAE) bude chovat profesionálněji a bude dodržovat stávající

rámec spolupráce s Íránem. Toto prohlášení učinil oficiální zástupce

Ministerstva zahraničních věcí republiky Nasser Kanani Chafi.

"Írán se zavázal dodržovat Smlouvu o nešíření jaderných zbraní

(NPT) a profesionální spolupráce je důležitým principem ve vztahu

mezi Íránem a MAAE," citoval jej Tasnim. „Samozřejmě, my [Irán] z

naší strany očekáváme, že agentura bude také dodržovat stávající

rámec spolupráce. <…> Zveřejňování záležitostí, které by měly být

projednány na bilaterálních setkáních v médiích, je známkou toho, že

se agentura vzdaluje standardům profesionálního chování.“

Kanani Chafi také zdůraznil, že využívání aktivit MAAE pro politické

účely „narušuje pověst agentury“.

Prohlášení mluvčího íránského ministerstva zahraničí bylo učiněno

na pozadí nedělních zpráv agentury Bloomberg, která s odvoláním na

zdroje přenesla výsledky inspekce inspektorů MAAE. Írán podle nich

obdržel uran obohacený až na 84 %. Mluvčí Íránské organizace pro

https://youtu.be/4vSltzHV-qs
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atomovou energii Behruz Kamalvandi v pondělí označil publikaci

agentury za „zkreslování“ a uvedl, že Teherán se dosud nepokusil

obohacovat uran na úroveň vyšší než 60 %. 

Spojené státy udržují úzké kontakty s MAAE a zeměmi „eurotrojky“

(Francie, Německo a Velká Británie) uprostřed zpráv, že Írán obdržel

uran obohacený až na 84 %. Oznámil to v pondělí americký ministr

zahraničí Anthony Blinken na společné tiskové konferenci se svým

tureckým protějškem Mevlut Cavusoglu v turecké metropoli.

„Viděl jsem tyto zprávy. Udržujeme úzké kontakty s MAAE a

partnery z Eurotroiky. Na získání dalších informací pracujeme. Až to

dostaneme, budu moci říct víc. Ale samozřejmě to bude velmi vážný

problém,“ řekl diplomat.

Předseda zahraničněpolitického výboru Bundestagu Michael Roth

(Sociálně demokratická strana Německa) se domnívá, že společný

komplexní akční plán pro íránský jaderný program nemá prakticky

žádnou budoucnost, protože Teherán podle něj „ve skutečnosti je

zasadil smrtelnou ránu jaderné dohodě." Vyjádřil to v pondělí deníku

Der Spiegel.

Roth řekl, že Írán dohodu neustále porušuje a nemá zájem na

dodržování dosažených dohod. "Teherán tak ve skutečnosti zasadil

smrtelnou ránu jaderné dohodě," řekl. „Pokud Írán udělá rozhodný

pokrok směrem k výrobě atomové bomby, ohrozí to stabilitu v již tak

krizí sužovaném regionu,“ řekl politik.

Expert na zahraniční politiku Křesťanskodemokratické unie Johan

Wadeful zase nevyloučil eskalaci konfliktu s Teheránem. "Německo

musí být připraveno na všechny možné varianty," řekl. Nyní by měl

Berlín podle Wadephula své kroky „velmi úzce“ koordinovat se

Spojenými státy. „Spojené státy samozřejmě zabrání vytvoření

jaderných zbraní. To je také nutné kvůli nepředvídatelným

důsledkům,“ řekl politik s odkazem na rivalitu na Blízkém východě.
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Expert na zahraniční politiku frakce FDP Ulrich Lechte ze své strany

vyzval k novému způsobu, jak se vypořádat s íránskými jadernými

ambicemi, nad rámec dohody, která je již pozastavena. "EU byla v

poslední době ve své politice vůči Íránu příliš klidná a rezervovaná,"   

řekl a vyjádřil naději v novou iniciativu.

Britská vláda rozšířila svůj seznam sankcí vůči Íránu a přidala na něj

dalších osm jmen. Aktualizovaná verze dokumentu byla v pondělí

zveřejněna na stránkách ministerstva zahraničí království.

Na černé listině jsou předsedové tří revolučních soudů v Íránu,

generál islámských revolučních gard Mohammad Taqi Osanlu, dva

zástupci velitelů IRGC v provincii Sistan a Balúčistán. Sankce byly

rovněž uvaleny na guvernéra provincie Sistan a Balúčistán

Mohammada Karamiho a hlavu regionu Senendej Hassana

Asghariho,

Důvodem pro zavedení omezení proti těmto jednotlivcům je, že

„podporovali, povzbuzovali nebo se podíleli na vážném porušování

práva na život, práva nebýt vystaven mučení a práva na spravedlivý

proces“. Podle ministerstva zahraničí Spojeného království jsou také

jednotlivci na černé listině zapojeni do „vážného porušování lidských

práv“ ve světle nedávného potlačení protestů v Íránu, včetně práva

na život, práva na svobodu projevu a svobody shromažďování.

Íránský chargé d'affaires ve Spojeném království Mehdi Hosseini

Mateen byl v pondělí rovněž předvolán na britské ministerstvo

zahraničí. Může za to situace kolem íránského opozičního televizního

kanálu Iran International, který v sobotu oznámil uzavření své

kanceláře v Londýně kvůli výhrůžkám, které obdrželi její

zaměstnanci.

„Jsem pobouřen, že íránský režim nadále ohrožuje životy novinářů

pracujících ve Spojeném království, a zavolal jsem dnes představiteli

režimu, aby mu jasně řekl, že to nebudeme tolerovat,“ uvedl britský

ministr zahraničí James Cleverley. vyjádření odboru. 
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EU rozšířila sankce proti Íránu kvůli údajnému porušování lidských

práv v této zemi a zařadila na černou listinu dalších 32 jednotlivců a

2 subjekty. Uvádí to "Úřední věstník EU", ve kterém byly v pondělí

zveřejněny příslušné předpisy.

„V souladu se závazkem EU řešit všechny problémy, které v Íránu

vyvolávají obavy, včetně situace v oblasti lidských práv, by mělo být

32 jednotlivců a 2 subjekty zahrnuto na seznam jednotlivců a

subjektů, organizací a orgánů, vůči nimž jsou uplatňována omezující

opatření,“ - je v něm uvedeno.

Mezi jednotlivci zařazenými na černou listinu jsou úředníci,

bezpečnostní úředníci, zaměstnanci soudního a vězeňského systému,

včetně íránského ministra kultury a islámského vedení Mohammada

Mehdiho Esmailiho a ministra školství Yousefa Nouriho. Esmaili je

obviněn z toho, že během svého působení ve funkci ministra zadržel

řadu íránských novinářů a umělců na základě „vykonstruovaných

obvinění“ a z účasti na činnostech omezujících svobodu projevu. Nuri

byl zařazen na seznam sankcí za to, že nezabránil zadržování

studentů během podzimních protestů, a také oznámil, že jsou

posíláni „na převýchovu“ do speciálních center. Oba ministři jsou tak

podle EU zodpovědní za „vážné porušování lidských práv v Íránu“.

Právnické osoby podléhající sankcím jsou struktury,

Evropská unie doporučila občanům svých členských států, aby se

zdrželi cest do Íránu. Uvádí to prohlášení, které v pondělí zveřejnil

šéf unijní zahraniční služby Josep Borrell po jednání Rady EU na

úrovni ministrů zahraničí.

„Vzhledem k vážnému riziku pro osobní bezpečnost země EU radí

svým občanům, aby se zdrželi cest do Íránu,“ píše se v textu.

Evropská unie „zcela odmítá íránskou praxi neoprávněného

zadržování občanů EU a osob s dvojím občanstvím států EU a Íránu,“

píše se v dokumentu.



24/43

Náměstek ruského ministra zahraničí Alexander Gruško se v pondělí

v Teheránu setkal s íránským ministrem zahraničí Hosseinem

Amirem Abdollahianem. Uvádí se to v prohlášení zveřejněném na

oficiálním kanálu Telegram íránského ministerstva zahraničí.

„Náměstek ministra zahraničních věcí Ruské federace Alexander

Grushko, který přijel do Teheránu diskutovat a vyměňovat si názory

se svým íránským protějškem [Ali Bagheri Kani], se dnes setkal a

jednal s ministrem zahraničních věcí naší země Amirem

Abdollahianem. uvedlo prohlášení.

Na setkání Grushko poznamenal, že je důležité rozvíjet spolupráci

„na bilaterální, regionální a mezinárodní úrovni“. Amir Abdollahian

zase zdůraznil potřebu regionální spolupráce a oznámil, že Írán je

připraven uspořádat v Teheránu setkání ministrů zahraničí Ruska,

Íránu, Turecka a Ázerbájdžánu, Arménie a Gruzie (ve formátu „tři

plus tři“).

Agentura Fars informovala 20. února o oficiální schůzce Alexandra

Grushka a Aliho Bagheriho Kaniho, na které se diskutovalo o široké

škále regionálních a mezinárodních otázek, včetně událostí na

Ukrajině, na Kavkaze, ve Střední Asii, Afghánistánu a Sýrii. 

Írán nemá podle agentury Reuters nic společného s útokem

bezpilotních letounů na izraelský tanker z 10. února. Oznámil to v

pondělí na tiskové konferenci mluvčí íránského ministerstva

zahraničí Nasser Kanani Chafi.

„Důrazně tato obvinění odmítáme. Írán patří mezi země, které silně

podporují svobodu plavby v mezinárodních vodách,“ citoval ho

Tasnim.

17. února agentura Reuters uvedla, že v Arabském moři byla

napadena loď vlastněná Izraelem. Podle agenturních zdrojů k

incidentu došlo 10. února. Podle předběžných údajů bychom mohli

mluvit o útoku pomocí dronů.
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19. února izraelský premiér Benjamin Netanjahu na týdenním

zasedání vlády prohlásil, že útok na ropný tanker provedl Írán. 

EGYPT

Náměstek ministra zahraničí Ruské federace, zvláštní zmocněnec

prezidenta Ruska pro Blízký východ a Afriku Michail Bogdanov v

pondělí jednal s egyptským velvyslancem v Moskvě Nazihem

Nagarim o urovnání na Blízkém východě s důrazem na stav věcí v

Sýrii, Libyi a Jemenu. Uvádí se to ve zprávě Ministerstva

zahraničních věcí Ruské federace.

„Během rozhovoru došlo k důvěrné výměně názorů na klíčové

aspekty blízkovýchodní agendy s důrazem na stav věcí v Sýrii, Libyi a

Jemenu,“ poznamenala diplomatická služba.

V prohlášení ruské ministerstvo zahraničí dodalo, že strany rovněž

zvážily „některé otázky dalšího rozvoje tradičně přátelských rusko-

egyptských vztahů, a to i v souvislosti s přípravami na příští zasedání

smíšené rusko-egyptské komise pro obchod, hospodářství, vědecká a

technická spolupráce plánovaná na březen v Káhiře.

Setkání se uskutečnilo na žádost egyptského velvyslance. 

Menší otřesy, ozvěny zemětřesení, ke kterému došlo v pondělí v

Turecku, byly cítit v Káhiře.

Na místních sociálních sítích se navíc objevila informace, že následné

otřesy byly cítit i v Gíze – části Velké Káhiry a některých egyptských

provinciích na severu země.

Oficiální zprávy o síle otřesů v Egyptě od tamních seismologických

služeb zatím neobdržely. 

KROCAN

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan v pondělí přijal amerického

ministra zahraničí Anthonyho Blinkena, řekl agentuře TASS úřad

tureckého vůdce.
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"Recepce se koná ve velké čestné hale letiště Enebog v hlavním městě

uzavřeném pro média," uvedl zdroj.

Pomoc Ukrajině byla jedním z hlavních témat rozhovoru mezi

americkým ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem a tureckým

prezidentem Recepem Tayyipem Erdoganem v pondělí. Informovala

o tom tisková služba ministerstva zahraničí.

Oba lídři diskutovali o podpoře Ukrajiny v obraně proti ruské agresi

a o potřebě užší spolupráce v bilaterálních otázkách, včetně obrany,

energetiky, obchodu a kolektivní bezpečnosti.

Jednalo se také o pomoc USA v důsledku zemětřesení v Turecku,

dodalo ministerstvo zahraničí.

Turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu a americký ministr

zahraničí Anthony Blinken v pondělí jednali v Ankaře, řeklo turecké

ministerstvo zahraničí agentuře TASS.

„Jednání probíhala v prezidentském paláci. Na základě jejich

výsledků se očekává společná tisková konference,“ uvedl zdroj.

Během Blinkenovy první návštěvy Turecka by ho měl v pondělí

přijmout také turecký prezident Recep Tayyip Erdogan.

Blinken během návštěvy projednává s tureckými partnery otázky

odstraňování následků zemětřesení v republice, žádosti Švédska a

Finska o vstup do NATO, konflikt na Ukrajině a bilaterální otázky.

Spojené státy budou nadále podporovat Turecko při obnově po

zemětřesení, „jak dlouho to bude potřeba“.

Oznámil to v pondělí americký ministr zahraničí Anthony Blinken na

společné tiskové konferenci se svým tureckým protějškem Mevlut

Cavusoglu v turecké metropoli.

„Spojené státy jsou tu, aby vás podpořily v této těžké době. Budeme s

vámi tak dlouho, jak to bude trvat, než se zotavíme a přebudujeme,“

řekl diplomat.



27/43

Podle Blinkena začaly USA pomáhat Turecku „hodiny“ po

zemětřesení. Spojené státy vyslaly do oblasti zemětřesení "stovky"

specialistů, včetně záchranářů, uvedl ministr zahraničí. Poznamenal,

že Washington poslal do Ankary více než 800 tisíc kg (asi 1,8 milionu

liber) humanitární pomoci.

Turecko počítá s vrácením částky 1,4 miliardy dolarů vyčleněné na

nákup amerických stíhaček páté generace F-35. Uvedl to v pondělí

turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu na tiskové konferenci v

turecké metropoli po jednání s americkým ministrem zahraničí

Anthonym Blinkenem.

„Pokud jde o F-35, Turecko bylo z programu vyloučeno. Je tu částka

1,4 miliardy dolarů, kterou jsme zaplatili. Proto je naším

nejpřirozenějším právem očekávat vrácení těchto peněz. Bylo by

užitečné to dokončit co nejdříve,“ zdůraznil.

Téma účasti Turecka na projektu výroby stíhacích bombardérů páté

generace F-35 zůstává jedním z akutních problémů ve vztazích mezi

Ankarou a Washingtonem. Turecko v roce 2017 podepsalo s Ruskem

kontrakt na nákup čtyř divizí protiletadlových raketových systémů S-

400 v hodnotě 2,5 miliardy dolarů.V říjnu 2019 Rosoboronexport

oznámil, že kontrakt na dodávku systémů byl dokončen. Po nákupu

systémů S-400 Tureckem jej Spojené státy vyřadily z programu F-35,

v jehož rámci mohla Ankara obdržet zhruba stovku těchto strojů.

Navzdory zrušení účasti v programu se obě strany stále dohodly na

konzultacích, které mohou pomoci nějakým způsobem vyřešit otázku

vyloučení Turecka. 

Turecko doufá, že Spojené státy brzy zruší omezení uvalená na

turecký obranný průmysl. Uvedl to v pondělí turecký ministr

zahraničí Mevlut Cavusoglu v Ankaře po jednání s americkým

ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem.
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„Náš vojenský vztah je důležitým aspektem našeho strategického

partnerství. Potýkáme se však s potížemi ve spolupráci v obranném

průmyslu kvůli jednostranným sankcím. Nyní je musí překonat.

Očekáváme, že sankce budou co nejdříve zrušeny. Diskutovali jsme o

nejnovější situaci F-16. Americká administrativa silně podporuje naši

žádost. Obě strany mají zájem na rychlém dokončení tohoto procesu.

Očekáváme, že to podpoří i americký Kongres,“ řekl. 

Administrativa amerického prezidenta Joea Bidena podporuje prodej

stíhaček F-16 do Turecka a modernizační program tureckého letectva

na taková letadla. Oznámil to v pondělí americký ministr zahraničí

Anthony Blinken na společné tiskové konferenci se svým tureckým

protějškem Mevlut Cavusoglu v Ankaře.

„Bidenova administrativa silně podporuje program modernizace a

dodávku nových stíhaček F-16. Protože bezpečnost Turecka jako

partnera a spojence v NATO je v našem národním zájmu a v zájmu

bezpečnosti aliance,“ uvedl s tím, že administrativa na této otázce

spolupracuje s Kongresem USA.

Turecko a Spojené státy mají „dlouhodobé vazby“ v oblasti

bezpečnosti a vojenské spolupráce, dodal diplomat.

Turecko usiluje o získání 40 stíhaček F-16 Block 70 a 80 sad Block 70

pro modernizaci svých letadel ve výzbroji letectva. Ankara oznámila

přání získat F-16 poté, co byla vyřazena z amerického programu

výroby stíhacích bombardérů F-35 páté generace v souvislosti s

nákupem ruských protiletadlových raketových systémů S-400. 

Turecko je připraveno pokračovat v kontaktech se Švédskem a

Finskem ohledně jejich žádostí o členství v NATO. Uvedl to v pondělí

turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu na tiskové konferenci v

turecké metropoli po jednání s americkým ministrem zahraničí

Anthonym Blinkenem.
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„Sledovali jste naše nedávná prohlášení Finska a Švédska o členství v

NATO, víme, že je sledují i   USA,“ zdůraznil. Jsme připraveni

pokračovat v kontaktech ohledně tohoto problému. Čím dříve

Švédsko přijme opatření, aby přesvědčilo náš parlament a naše lidi,

tím [rychlejší] takové kroky [Turecko schválí žádost Švédska a Finska

o vstup do NATO] budou podniknuty,“ zdůraznil.

V květnu 2022 požádaly Finsko a Švédsko o vstup do

Severoatlantické aliance, Ankara však proces jejich vstupu

zablokovala a požadovala, aby prohlásily kurdské organizace za

teroristické a vydaly osoby obviněné z terorismu nebo účasti na

pokusu o převrat v Turecku v roce 2016. 

Švédsko vítá ochotu Turecka pokračovat v jednáních o ratifikaci

žádosti království o členství v NATO. Oznámil to v úterý před

jednáním ministrů zahraničí EU švédský ministr zahraničí Tobias

Billström.

„Můj kolega, turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu, řekl, že

Turecko je připraveno obnovit jednání se Švédskem. Švédsko je na to

přirozeně připraveno. Vítáme rozhodnutí Turecka,“ řekl švédský

politik.

Nárůst obchodního obratu mezi Tureckem a Ruskem je způsoben

rostoucími cenami zemního plynu, který Ankara nakupuje od

Moskvy. Uvedl to v pondělí turecký ministr zahraničí Mevlut

Cavusoglu na tiskové konferenci v turecké metropoli po jednání s

americkým ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem.

„Vskutku, náš obchodní obrat s Ruskem vzrostl, ale 60 % z toho je v

nákupu energetických zdrojů. Bohužel kvůli válce [na Ukrajině] se

cena plynu ztrojnásobila. A proto objem obchodního obratu vzrostl,“

řekl. 

Turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu v pondělí odmítl

obvinění, že Ankara darovala Rusku elektronické produkty, které by

mohly být použity v obranném průmyslu.
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„Obvinění, že jsme do Ruska převezli elektronické produkty

použitelné v obranném průmyslu, neodpovídají realitě. Pokud v

tomto ohledu dojde k nějakému porušení, uděláme vše potřebné

(abychom tomu zabránili),“ řekl turecký ministr na tiskové

konferenci v tureckém hlavním městě po jednání s americkým

ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem.

Na začátku února agentura Reuters uvedla, že Spojené státy varovaly

Turecko před vývozem mikročipů a dalších elektronických produktů

do Ruska, které by mohly být použity pro vojenské účely. V opačném

případě budou USA nuceny uvalit sankce na turecké společnosti

nebo banky, které sankce poruší. 

Ankara nehodlá dovolit Turecku obcházet sankce uvalené Spojenými

státy a Evropskou unií proti Rusku. Uvedl to v pondělí turecký

ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu na tiskové konferenci v turecké

metropoli po jednání s americkým ministrem zahraničí Anthonym

Blinkenem.

„Nepřipojujeme se k jednostranným sankcím proti Rusku, ale

dodržujeme sankce OSN. Ale také přijímáme opatření a

kontrolujeme situaci, aby nebyly přes Turecko obcházeny sankce

USA a EU. Přišel k nám šéf amerického ministerstva financí,

dostáváme informace od představitelů EU, o tom všem diskutujeme

na jednání kabinetu. Přijímáme opatření a to nebude povoleno,“

řekl. 

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan informoval generálního

tajemníka NATO Jense Stoltenberga o připravenosti Ankary

samostatně posoudit žádost Finska o vstup do Severoatlantické

aliance. Uvedl to v pondělí turecký ministr zahraničí Mevlut

Cavusoglu v Ankaře po jednání s americkým ministrem zahraničí

Anthonym Blinkenem.
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„Propaganda PKK ve Švédsku pokračuje. Tripartitní memorandum

jasně říká, kdo má jaké kroky podniknout. Minulý týden prezident

Erdogan řekl Stoltenbergovi, že bychom mohli zaujmout jiný postoj k

členství Finska v NATO,“ zdůraznil. 

Turecko se zavázalo k provádění úmluvy z Montreux, Bosporem

zatím neproplula ani jedna válečná loď. Uvedl to v pondělí turecký

ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu na tiskové konferenci v turecké

metropoli po jednání s americkým ministrem zahraničí Anthonym

Blinkenem.

„Jsme proti <...> [konfliktu na Ukrajině]. Nepodporujeme referenda

[o vstupu DLR, LPR, Záporožské a Chersonské oblasti do Ruska].

Ustanovení úmluvy z Montreux bereme vážně. Do dnešního dne

neproplula Bosporem ani jedna válečná loď,“ řekl. 

Předseda Státní dumy Vjačeslav Volodin jednal o otázkách rozvoje

meziparlamentní spolupráce s předsedou Velkého národního

shromáždění Turecka Mustafou Shentopem. Informoval o tom v

pondělí web Státní dumy.

„Předseda Státní dumy Vjačeslav Volodin hovořil s předsedou

Velkého národního shromáždění Turecka Mustafou Sentopem.

Strany jednaly o rozvoji meziparlamentních vztahů mezi oběma

zeměmi.

Volodin také vyjádřil soustrast v souvislosti se smrtí lidí v důsledku

zemětřesení v Turecku. „Tohle je tragédie. Vyjadřuji slova podpory

jménem všech poslanců Státní dumy,“ cituje Volodinova slova web

komory. Mustafa Shentop zase poděkoval za pomoc, kterou Rusko

vyslalo do oblasti katastrofy, a za práci ruských záchranářů.

"Vztahy mezi Ruskem a Tureckem se dynamicky rozvíjejí, především

díky Vladimiru Putinovi a Recepu Tayyipovi Erdoganovi," řekl

Volodin. Předseda Státní dumy zdůraznil, že „hlavním úkolem

poslanců je poskytovat legislativní podporu pro rozhodnutí přijímaná

hlavami států“.
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Volodin také pozval předsedu tureckého parlamentu na oficiální

návštěvu Ruska, jakmile to okolnosti dovolí. 

Počet obětí ničivých zemětřesení v Turecku byl 41 156, oznámil v

pondělí úřad turecké vlády pro mimořádné situace.

„Podle posledních údajů zemřelo 41 156 našich občanů v důsledku

zemětřesení v 10 provinciích Turecka,“ uvedla agentura. 

Během pátracích a záchranných operací po zemětřesení v

jihovýchodním Turecku bylo zachráněno více než 114 000 lidí. Uvedl

to v pondělí turecký prezident Recep Tayyip Erdogan během cesty do

provincie Hatay.

"Práce na odstraňování trosek se chýlí ke konci, 114 834 lidí bylo

zachráněno," řekl v místní televizi.

Zvířata postižená zemětřesením jsou v útulku.

Watch Video At: https://youtu.be/6spPy7WZbAI

Téměř 118 000 budov v regionech postižených zemětřesením ze 6.

února se zřítilo, je vážně poškozeno nebo je čeká demolice. Oznámil

to v pondělí turecký ministr pro ekologii a rozvoj měst Murat Kurum.

https://youtu.be/6spPy7WZbAI
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„V 11 provinciích postižených zemětřesením bylo zkontrolováno 925

000 budov. Asi 118 000 z nich se buď zřítilo, nebo bylo vážně

poškozeno, nebo je okamžitě zbouráno,“ řekl v místní televizi.

Podle Kuruma se v těchto provinciích během roku uskuteční

"největší bytová výstavba v historii republiky".

Turecké úřady plánují letos v březnu zahájit výstavbu 200 000 domů

v 11 provinciích postižených zemětřesením na jihovýchodě země.

Uvedl to v pondělí turecký prezident Recep Tayyip Erdogan během

cesty do provincie Kahramanmaraš.

„Výstavba 200 000 domů v 11 provinciích začne v březnu. Všechny

nebudou vyšší než tři nebo čtyři patra. Poté toto číslo navýšíme,“

řekl. 

V pondělí bylo v Antakyi zaznamenáno zemětřesení o síle 6,3 stupně.

Informovalo o tom Evropsko-středomořské seismologické centrum.

Zdroj podle něj ležel v hloubce 2 km. Podle tureckého úřadu pro

krizové řízení se ohnisko nacházelo v hloubce 16 km.

Agentura Anadolu s odvoláním na turecký úřad pro mimořádné

události zároveň uvádí, že magnitudo zemětřesení byla 6,4. O

zničených domech v důsledku katastrofy zároveň informovala

televizní stanice Habertürk. Kromě toho byly otřesy cítit také v

některých oblastech Sýrie, poznamenává syrská tisková agentura

SANA.

Jak uvádí KÚ, na jihovýchodě republiky došlo ke dvěma silným

zemětřesením s rozdílem 17 minut. První s magnitudem 6,4 nastal v

okrese Defne v provincii Hatay, druhý s magnitudem 5,8 v okrese

Samandag ve stejné provincii.

Jak poznamenává televizní kanál Habertürk, v Defne je destrukce.

Lidé v panice vybíhají do ulic. Otřesy byly cítit také v Sýrii, Libanonu,

na Kypru a v Izraeli. 



34/43

Watch Video At: https://youtu.be/LoTB-ayb7e8

Turecký úřad pro krizové řízení ohlásil dvě zemětřesení o síle 6,4 a

5,8 s odstupem 17 minut na jihovýchodě země. První zemětřesení

nastalo v okrese Defne v provincii Hatay, druhé v okrese Samandag

ve stejné provincii.

Přitom podle Evropsko-středomořského seismologického centra

mělo zemětřesení v Antakyi sílu 6,3.

Watch Video At: https://youtu.be/TAiik0FG7fg

https://youtu.be/LoTB-ayb7e8
https://youtu.be/TAiik0FG7fg
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Watch Video At: https://youtu.be/2geBI_OWZOs

Watch Video At: https://youtu.be/8p1fGv4fUVg

https://youtu.be/2geBI_OWZOs
https://youtu.be/8p1fGv4fUVg
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Watch Video At: https://youtu.be/8EnOsLhsxpU

Uživatelé sociálních sítí zveřejnili fotografie a videa modrého

záblesku, který se údajně objevil na obloze před zemětřesením na

turecko-syrské hranici v pondělí večer.

Na videu můžete vidět modrou záři, po které následuje chvění. Je

třeba poznamenat, že tento jev byl pozorován obyvateli syrské

Latakie a příhraničních oblastí Turecka.

Hala Hassan, ředitelka Vyššího institutu seismického výzkumu na

Damašské univerzitě, řekla rádiu Sham FM, že pro toto modré světlo

neexistuje žádné vysvětlení, ale poznamenala, že před otřesy dochází

ke změně elektrických a magnetických polí atmosféry.

https://youtu.be/8EnOsLhsxpU
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Watch Video At: https://youtu.be/FfxAqsi6Nik

Provinční úřady Antalye, Mersinu a Hatay vyzvaly obyvatele, aby se

drželi dál od pobřeží kvůli riziku stoupající hladiny moří. Turecký

viceprezident Fuat Oktay poznamenal, že v tuto chvíli na

středomořském pobřeží Turecka žádná vlna tsunami nehrozí.

Watch Video At: https://youtu.be/rfb8xeP6Lao

Nemocnice byly evakuovány jako preventivní opatření po

zemětřesení o síle 6,4 a 5,8 v Hatay.

https://youtu.be/FfxAqsi6Nik
https://youtu.be/rfb8xeP6Lao
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Watch Video At: https://youtu.be/cudngKoTcek

Nejméně tři lidé zahynuli a 219 bylo zraněno při dvou zemětřesení,

řekl turecký ministr vnitra Suleiman Soylu.

Vedoucí okresu Hatay Lutfyu Savash řekl, že pod troskami byly oběti.

Podle televizní stanice Habertürk jsou ve čtvrti Defne zničené domy.

Ve městě Samandag zemřela žena, čtyři lidé jsou pod troskami,

uvedla CNN Türk.

Při zemětřesení v několika syrských městech zahynulo pět lidí.

Podle televizního kanálu Al Hadath bylo v Ginderis a jeho okolí

zraněno nejméně 175 lidí.

Podle televizního kanálu Al-Džazíra bylo v syrském Al-Ataribu

zraněno několik lidí.

V Aleppu bylo zraněno nejméně šest lidí, uvedla SANA. Vedoucí lékař

nemocnice Ar-Razi uvedl, že se ve městě zřítilo několik domů, 47 lidí

se obrátilo na zdravotnické zařízení.

Pátrací práce probíhají v budově zničené po zemětřesení o síle 6,4 a

5,8 v Khatai.

https://youtu.be/cudngKoTcek
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Watch Video At: https://youtu.be/2oMF7AwKsuc

Jezero vzniklo v důsledku zemětřesení v Gaziantep Islahiye.

Watch Video At: https://youtu.be/95MKlRdQ9u8

Fuat Oktay řekl, že proražení velké přehrady Karachay v provincii

Hatay nehrozí.

https://youtu.be/2oMF7AwKsuc
https://youtu.be/95MKlRdQ9u8
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Turecký viceprezident Fuat Oktay v pondělí uvedl, že nehrozí

protržení velké přehrady Karachay v provincii Hatay poté, co dříve

došlo k novému zemětřesení.

"O přehradě Karachay se šíří nějaké fámy." Zkontrolovali jsme ji. V

tuto chvíli nejsou žádná potvrzená rizika,“ řekl na místních

televizních kanálech.

Přehrada Greater Karachay Dam se nachází v okrese Samandag, kde

dnes večer došlo k zemětřesení o síle 6,4 stupně. Tato přehrada je

důležitá pro několik velkých měst v regionu. Je schopen uložit asi 80

milionů metrů krychlových. m vody, z nichž část jde do zásobování

vodou měst a částí provincie Hatay, část - k výrobě elektřiny. 

Někteří zaměstnanci OSN se museli evakuovat kvůli novému

zemětřesení na východě Turecka, obávají se následných otřesů.

Novinářům to v pondělí řekl Stephane Dujarric, mluvčí generálního

tajemníka OSN.

„Bylo další zemětřesení. Náš kolega na místě řekl, že se museli

evakuovat, teď se bojí následných otřesů,“ řekl.

Mluvčí generálního tajemníka v tuto chvíli neuvedl další podrobnosti

o situaci na místě.

SAUDSKÁ ARÁBIE

Saúdská Arábie podepsala smlouvy v hodnotě asi 50 milionů dolarů

na obnovu zemětřesením zasažených tureckých a syrských oblastí,

uvedla saúdská státní televize.

Podle informací televize Rijád udělil „více než 183 milionů riálů

projektové smlouvy na sanaci postižených oblastí“. Podle šéfa

komory architektů ve Svazu komor tureckých inženýrů a architektů

Eyupa Muhcua by obnova poškozených regionů mohla trvat 100

miliard dolarů. Zdůraznil, že zatím neexistuje přesné vyhodnocení

rozsahu ničení.
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K zemětřesení o síle 7,7 a 7,6 došlo 6. února s odstupem devíti hodin

v provincii Kahramanmaras na jihovýchodě Turecka. Otřesy byly cítit

v 11 provinciích země a sousedních státech včetně Sýrie. Nejnovější

údaje uvádějí počet obětí v Turecku na 41 156. OSN uvádí údaje o 5,8

tisících mrtvých v celé Sýrii.

Na ropu bohatá Saúdská Arábie se nyní snaží diverzifikovat své

vlastní zdroje příjmů, protože lidstvo se snaží přestat spotřebovávat

fosilní paliva a jejich zásoby nakonec dojdou. Alternativou pro

Saúdskou Arábii by mohl být herní průmysl – státní fond alespoň

nedávno zvýšil svůj podíl v Nintendu z 6 % na 8,3 %.

Ve skutečnosti se saúdskoarabský suverénní fond stal druhým

největším akcionářem Nintenda, japonské společnosti, která pro ně

vyvíjí herní konzole a hry. Na začátku roku vlastnil saúdský fond

pouze 6 % akcií Nintenda. Stejný fond založil Savvy Games Group,

investiční společnost s rozpočtem 38 miliard dolarů a řadou veteránů

herního průmyslu jako investičních poradců. Minulý týden

společnost již investovala 260 milionů dolarů do kapitálu

organizátora herních turnajů podporovaného čínskou společností

Tencent Holdings.

Podle oficiálních informací nedávno investoval do hlavního města

Nintenda fond pro investiční účely. V loňském roce saúdský fond

investoval do japonského herního vývojáře a vydavatele Capcom Co.

Podle agentury Bloomberg vlastní arabští investoři také podíly ve

společnostech Activision Blizzard Inc, Electronic Arts Inc, Take-Two

Interactive Software Inc a Koei Tecmo Holding Co.

S finanční podporou Saudské nadace probíhá výstavba města Neom

na severozápadě Saúdské Arábie, které by se mělo stát centrem pro

ubytování vývojářů her a souvisejících podniků. Podle některých

odhadů nemusí být podíl fondu na kapitálu Nintenda omezen na již

dosažených 8,3 %.

JEMEN
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Jemen odsoudil izraelskou agresi na obytné oblasti Damašku a jeho

okolí, v důsledku které bylo zabito 5 lidí a 15 bylo zraněno.

Prohlášení jemenského ministerstva zahraničí poznamenalo, že

sionistická agrese proti Damašku je flagrantním porušením

suverenity, nezávislosti a územní celistvosti Sýrie, a zdůraznilo právo

Damašku „přijmout jakákoli opatření, která považuje za vhodná k

ochraně svých zemí“.

Umělá inteligence vyvinutá OpenAI (ChatGPT) o CBO.

20.02.2023 23:34:12    Vilém Franz

377 0 0

 

Pokud Ukrajina prohraje válku s Ruskem, je pravděpodobné, že

Rusko získá kontrolu nad většinou ukrajinského území. To by mohlo

vést k další politické a ekonomické nestabilitě v regionu, stejně jako

ke zvýšenému porušování lidských práv ruskými silami. Ruské

vítězství by navíc mohlo vést k dalšímu regionálnímu napětí mezi

Ruskem a dalšími východoevropskými zeměmi.

https://anna-news.info/2023/02/20/
https://anna-news.info/author/wfranz/
https://anna-news.info/wp-content/uploads/2023/02/21/0207/OPEN-AI.png
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Pokud Rusko prohraje válku s Ukrajinou, bude to vážná rána pro

jeho mezinárodní pověst a může to vést k ekonomické a politické

nestabilitě. Mohlo by to také poškodit vztahy mezi Ruskem a dalšími

zeměmi v regionu, stejně jako se Spojenými státy a dalšími

západními zeměmi. Navíc by to mohlo mít vážné důsledky pro

bezpečnost Ruska v regionu, včetně potenciálně vedoucích k další

vojenské intervenci ze strany jiných států.

Těžko říct, kdo má větší šanci vyhrát konflikt na Ukrajině, protože

situace je složitá a neustále se mění. V konečném důsledku bude

výsledek jakéhokoli konfliktu na Ukrajině záviset na jednání všech

zúčastněných stran.

 

 


